
 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 24. marts 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 

572 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet 

efter ønske fra Marlene Ambo-Rasmussen (V). 

 

Spørgsmål nr. 572:  

”Ministeren bedes i tabelform redegøre for, hvor mange danskere der årligt har be-

hov for henholdsvis intensiv genoptræning, rehabilitering eller vedligeholdelsestræ-

ning i en kortere eller længere perioden, herunder bedes ministeren redegøre for sin 

holdning til, hvorvidt der i dag er et tilstrækkeligt antal pladser til genoptræning til 

samtlige danskere, som årligt har behov for intensiv genoptræning?” 

 

Svar: 

Indledningsvist skal det påpeges, at genoptræning, rehabilitering og vedligeholdelses-

træning efter serviceloven hører under Social- og Ældreministeriets ressort. 

Sundhedsministeriet har derfor indhentet bidrag fra Social- og Ældreministeriet ved-

rørende genoptræning, rehabilitering og vedligeholdelsestræning efter serviceloven, 

som er indsat til sidst i svaret. 

 

Efter sundhedslovens § 84 skal regionerne tilbyde en individuel genoptræningsplan til 

patienter, der har et lægefagligt begrundet behov for genoptræning efter udskrivning 

fra sygehus. Kommunerne skal herefter, jf. sundhedslovens § 140, tilbyde vederlagsfri 

genoptræning til patienter, der udskrives fra sygehus med en genoptræningsplan. 

Kommunen skal følge den lægefaglige vurdering af patientens genoptrænings- og/el-

ler rehabiliteringsbehov, som er beskrevet i genoptræningsplanen. Genoptrænings-

planen skal bl.a. angive, om der er behov for almen genoptræning, genoptræning på 

specialiseret niveau eller rehabilitering på specialiseret niveau jf. § 2 i bekendtgørelse 

om genoptræningsplaner og om patienters valg af genoptræningstilbud efter udskriv-

ning fra sygehus (BEK nr. 918 af 22/06/2018).  

 

Jeg kan henvise til den samtidige besvarelse af SUU alm. del spørgsmål 568, hvor det 

fremgår, hvor mange personer, der har fået udarbejdet en genoptræningsplan i 2016-

2021 fordelt på almen genoptræning, specialiseret genoptræning og specialiseret re-

habilitering.  

 

Til den sidste del af spørgsmålet kan jeg henvise til den samtidige besvarelse af SUU 

alm. del spørgsmål 571, som omhandler, at der ikke opgøres pladser til genoptræning 

efter sundhedsloven. Derudover vil jeg understrege, at når borgere har været indlagt 

på sygehuset og udskrives til genoptræning i kommunen, er det vigtigt, at borgeren 

tilbydes den genoptræning og eventuelt rehabilitering, som borgeren har brug for.   

 

Som nævnt hører genoptræning, rehabilitering og vedligeholdelsestræning efter ser-

viceloven under Social- og Ældreministeriets ressort. Til brug for besvarelsen er der 

indhentet bidrag fra social- og ældreministeren, som oplyser følgende:  
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Side 2 

 

”Sundhedsdatastyrelsen har til Social- og Ældreministeriet oplyst, at der ikke forelig-

ger opgørelser over personers behov for genoptræning og vedligeholdelsestræning 

efter § 86 i serviceloven og rehabilitering efter § 83 a i serviceloven. 

 

Sundhedsdatastyrelsen har yderligere oplyst, at der ikke findes nationale oplysninger 

om antallet af pladser. Sundhedsdatastyrelsen bemærker, at det vil kræve et større 

forskningsprojekt at undersøge, om antallet af eksisterende pladser svarer til beho-

vet. 

 

Jeg henholder mig til Sundhedsdatastyrelsens oplysninger, som tydeliggør, at det ikke 

på det foreliggende er muligt at sammenholde antallet af eksisterende pladser med 

behovet for genoptræning og vedligeholdelses-træning efter § 86 i serviceloven og 

rehabilitering efter § 83 a i serviceloven. 

 

Jeg vil dog understrege, at uanset kommunernes politiske fastsatte serviceniveau, 

skal hjælp efter serviceloven altid tilrettelægges på baggrund af en konkret og indivi-

duel vurdering af den enkelte borgers behov og forudsætninger og i samarbejde med 

den enkelte. Borgeren skal således have den hjælp, borgeren har behov for, uanset 

kommunens serviceniveau.” 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Amalie Bækgaard Kristiansen 

 


